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LA SRA. PRESIDENTA:

Bona tarda, senyores i senyors diputats. Començarem la
sessió d'avui i, en primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions. 

LA SRA. SANTIAGO I CAMACHO:

Sí, Sra. Presidenta, Gloria Santiago sustituye a Cristina
Mayor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias. 

EL SR. CASANOVA I PEIRÓ:

Sra. Presidenta, Enric Casanova substitueix Irantzu
Fernández. 

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies. Algú més? No hi ha més substitucions? De MÉS?

EL SR. MAS I TUGORES:

Perdoni, presidenta, perdoni...

LA SRA. PRESIDENTA:

Res a perdonar.

EL SR. MAS I TUGORES:

Joan Mas substitueix Miquel Ensenyat.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. Passam a la deliberació del primer punt de
l'ordre del dia relatiu a l'adopció d'acord respecte dels escrits
RGE núm. 7550/22 i RGE núm. 9717/22. 

I.1) Adopció d’acord respecte de l’escrit RGE núm.
7550/22, presentat pel Grup Parlamentari Ciudadanos
(article 46.3), pel procediment d’urgència, pel qual se
sol·licita la compareixença del director de l’Oficina Balear
de la Infància i de l’Adolescència, Sr. Josep Lluís Riera i
Moll, per tal de conèixer la seva valoració respecte de
l’informe preliminar de la Comissió de Peticions del
Parlament de la Unió Europea i d’altres qüestions.

Començam amb el debat de l'escrit RGE núm. 7550/22,
presentat pel Grup Parlamentari Ciudadanos, article 46.3, pel
procediment d'urgència, pel qual se sol·licita la compareixença
del director de l'Oficina Balear de la Infància i l'Adolescència,
el Sr. Josep Lluís Riera Moll, per tal de conèixer la seva
valoració respecte de l'informe preliminar de la Comissió de
Peticions del Parlament de la Unió Europea i altres qüestions.

Per a la seva defensa, per part del Grup Parlamentari
Ciudadanos, té la paraula el Sr. Juan Manuel Gómez, per un
temps de cinc minuts.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA: 

Gràcies, presidenta, molt bona tarda a tothom, diputats i
diputades. Nosaltres vàrem enregistrar, dia 9 de setembre, com
vostès saben, aquesta sol·licitud de compareixença del director
d'una de les oficines o d’un dels òrgans que, malgrat estigui
vinculat orgànicament i estructuralment a una conselleria, per
a tots és conegut com un òrgan, com no pot ser d'una altra
manera, que vetlla pels interessos generals dels menors,
adolescents i les seves famílies, per tant, és un òrgan que
sempre ha tengut un perfil del tot imparcial, professional i
independent, però, sobretot, sobretot, en l'àmbit de la seva
capacitat de proposta, d'anàlisi, de reflexió i d'instar a vetllar
pel compliment dels drets de la infància i l'adolescència a les
nostres illes.

Atesa la informació que es va conèixer el mes de setembre,
i va coincidir i va tenir un ressò social i un impacte d'interès
mediàtic pels professionals dels mitjans de comunicació, es
varen donar a conèixer unes dades, no tan sols de l’informe de
pobresa a les Illes Balears, on menors de 18 anys en situació de
pobresa està en una taxa del 20% de la població de les Illes,
entre aquests menors de 18 anys, sinó que, a més a més, es
demostra que la crisi que s’ha produït arran de la COVID, la
sanitària i l'impacte socioeconòmic a les famílies, encara té
situacions de moltíssima vulnerabilitat.

També, per una altra banda, es va conèixer la situació,
informada per la Fiscalia..., pel fiscal delegat de la secció de
menors a les Illes, dels delictes comesos pels menors, i vostès
saben que quan es parla de delictes i es parla de menors,
evidentment a la societat la inquieta. Per tant, entenem que
també, juntament amb la situació de l'informe pobresa, com
comentava abans, de les dades anunciades per la plataforma
EAPN envers el 2021 són també importants. 

Hi ha un tema, però, que també és objecte de preocupació
del nostre grup parlamentari, i ens consta també que per part de
l'Oficina Balear de la Infància i l'Adolescència i per la
Plataforma per la Infància, en aquest cas impulsada per
UNICEF, i la participació de la Fundació ANAR, és el
contingut del quart informe sobre assetjament escolar i
ciberbullying, l'impacte que ha tengut a les aules de les Illes
Balears. 

Tota aquesta situació, a més a més de l’informe, la
informació resultant de l'informe preliminar de l’emissió del
Parlament Europeu, del Parlament de la Unió Europea envers
l'explotació i abús d'infants de menors a les nostres illes, fa que
enteníem que aquesta conjuntura que es va produir pogués
comparèixer el director de la infància i adolescència envers tres
temes fonamentals: un, quina era la seva valoració i
interpretació d'aquestes dades, insistesc, sobre aquests quatre
temes, no sobre l’actuació pròpia que pertoca a l’Oficina dins
la seva memòria anual que informa aquest parlament
preceptivament anualment; un altre és sobre els protocols que
varen anunciar tant el Govern de les Illes Balears com els
consells insulars, com les recomanacions del mateix informe
preliminar de l’emissió, la seva interpretació, valoració i grau
de compliment; i sobretot la seva relació envers la seva
participació com a director de l'Oficina a aquest informe de la
Fiscalia envers els delictes dels menors. 

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202207550
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Consideram que és important, consideram que
monogràficament hi ha la necessitat que aquesta comissió li
pugui dedicar prou temps a parlar-ne i a interactuar amb el
director de l'Oficina, evidentment perquè saben vostès que
tenim un temps taxat, i a la memòria, ja tenim experiència en la
compareixença..., en la memòria del 2019, el 21 d'abril del
2020, o la memòria del 2020, el 21 d'octubre del 2021, en
aquest cas la va fer la consellera, i, a més, a  petició d'un grup
parlamentari, dóna prou temps i prou extensió com que aquest
tema es pugui tractar de manera a part i monogràficament. 

Entenem també que, i no qüestionam, a l'inrevés, volem
valorar la professionalitat, el rigor, el compromís i l'oferiment
que ha fet sempre el director, el Sr. Josep Lluís Riera Moll, a
comparèixer a aquesta comissió i posar-se a disposició
d'aquesta comissió, dels seus diputats i diputades, per ampliar
i oferir qualsevol informació per l'interès dels menors i dels 
adolescents.

Per la qual cosa entenem més que justificada i també
entendrem més que justificat el suport que pugui donar aquesta
comissió a aquesta compareixença. 

Vull dir, a més, i vostès ho saben, que estam en un període
de sessions molt complicat, amb uns diaris, amb una agenda
pròpia de cada comissió molt compactada, i que aquesta
justificació d'urgència es va presentar precisament per això. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, Sr. Gómez. Torn de fixació de posicions de
major a menor, tret del grup que pertany la Presidència del
Govern, el qual intervendrà en darrer lloc. Per part del Grup
Parlamentari Popular té la paraula la Sra. Tania Marí, per un
temps de cinc minuts.

LA SRA. MARÍ I MARÍ: 

Gràcies, Sra. Presidenta. Bona tarda, senyors i senyores
diputats. El Grup Popular donarà suport a la sol·licitud de
compareixença que ha presentat el Sr. Gómez. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Marí. Per part del Grup Parlamentari Unidas
Podemos té la paraula la Sra. Gloria Santiago. 

LA SRA. SANTIAGO I CAMACHO:

Sí, muchas gracias. Bueno, nosotras emplazamos la
comparecencia del director de la OBIA a cuando publiquen su
memoria anual, que tendrá que ser pronto. Entendemos que ese
es el proceso para profundizar en algunas cuestiones que
planteaba Ciudadanos y en todas las que conciernen a infancia
y a menores. 

Por otro lado, Ciudadanos, en la solicitud de comparecencia
por urgencia, quiere que ese director haga una valoración de un

borrador de un informe. Como decimos, es un borrador de un
informe y, por lo tanto, es un informe inacabado, que sigue en
debate y que está pendiente de modificación, por trámite de
enmiendas, en el Parlamento Europeo. Si queremos dar rigor a
este parlamento no podemos plantear debates en borradores de
informes, tenemos que ser serios y serias como representantes
públicos. 

El 10 de noviembre, en el Consell de Mallorca, la
Federación de Entidades de Atención a la Infancia y a la
Adolescencia Balear, ha convocado una reunión con todos los
partidos políticos para obtener el compromiso de todos los
presentes, un pacto para la protección de la infancia en riesgo.
Esperemos que todos los partidos suscriban ese compromiso,
con 6 puntos claros, especialmente el punto 5, que dice “evitar
que el sistema de protección sea instrumentalizado en la disputa
política”.

Por tanto, no vamos a dar apoyo a esta solicitud de
comparecencia por el momento. 

Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Per part del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la
paraula el Sr. Joan Mas, per un temps de cinc minuts.

EL SR. MAS I TUGORES:

Gràcies, presidenta. Nosaltres també votarem en contra pels
mateixos motius, és a dir, és un informe preliminar, no és un
informe definitiu, quan hi hagi informe definitiu, ja es
pronunciarà qui s'hagi de pronunciar.

I quant a la resta de punts pels quals demana la
compareixença el Grup Ciudadanos, s'està elaborant la
memòria i cada any, després, quan la memòria està elaborada,
compareix aquí el representant de la conselleria. 

Per tant, creiem, que és en el seu moment que s'han de fer
les coses, ni abans ni després.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

El grup parlamentari avui no és a la sala, per part del Grup
Parlamentari El Pi Proposta per les Illes té la paraula la Sra.
Lina Pons, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, presidenta, senyores i senyors diputats. Entenem
les argumentacions que s’han donat aquí avui horabaixa,
nosaltres votam a favor que comparegui, no ens hi podem
oposar i suposam que vendrà quan pertoqui. 

Gràcies.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Pons. Per part del Grup Parlamentari Mixt té
la paraula la Sra. Patrícia Font, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. FONT I MARBÁN:

Gràcies, Sra. Presidenta i bon dia a tothom. Nosaltres també
subscrivim les paraules dels grups del Govern i no donarem
suport a aquesta iniciativa.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Font. Per part del Grup Parlamentari
Socialista té la paraula la Sra. Bea Gamundí, per un temps de
cinc minuts.

LA SRA. GAMUNDÍ I MOLINA:

Gràcies, Sra. Presidenta, senyors diputats, senyores
diputades. Nosaltres no donarem suport a la petició de
compareixença i argumentaré els motius seguint els punts de la
seva petició.

Respecte del primer punt, jo diria que ha quedat demostrat
que aquesta Comissió de Peticions del Parlament Europeu en
els darrers temps, des que la dirigeix la Sra. Dolors Montserrat,
del Partit Popular, només té un interès partidista i no
persegueix la veritable finalitat que hauria de perseguir aquesta
comissió, que es trobar solucions, sinó ben el contrari, el que
ha quedat palès fins ara és que el que pretén és assenyalar el
conjunt de les institucions de les Illes Balears, o aquelles
institucions on governa el Partit Socialista.

Per cert, vostès s'obliden de dir que moltes d'aquestes
mesures que apunten a l'esborrany -esborrany- de l'informe, que
han filtrat interessadament, de la Comissió de Peticions, ja
s'han posat en marxa pel mateix Consell Insular de Mallorca i
també pel Govern de les Illes Balears. A l'àmbit del consell, ja
s'han dut a terme aquestes comissions, tant la d'experts com la
política i hi han participat els grups que han volgut participar
i hi han contribuït els grups que han volgut contribuir en la
resolució dels problemes. I d'altres sols s’han dedicat a fer
renou i poc han aportat, o simplement ni tan sols han participat. 

Som de les comunitats autònomes pioneres en posar en
marxa el protocol de l'abús i l'explotació sexual a l’any 2018.
Us deman quantes comunitats autònomes disposaven a l’any
2018 d’aquest protocol. Per tant, i en conseqüència, hem actuat
per destapar els casos i en els darrers anys s'ha reforçat la
formació d'aquests professionals com mai.

És més, des del meu grup ja hem presentat esmenes a aquest
esborrany d'aquest informe, perquè el volem enriquir i volum
que, a més, serveixi la feina que s'ha fet tant a Balears com a
Mallorca, per poder servir de referent als serveis socials de tot
Europa. Atès que sabem que aquesta problemàtica es dóna més
enllà de les nostres illes i que totes les administracions han
d'estar preparades per poder-hi fer-hi front.

El mateix Defensor del Menor, en aquesta mateixa sala, a
l'anterior compareixença de l’informe de l’OBIA del 2020, va
deixar ben clar que amb aquest tema no s'havia de fer un ús
partidista.

Respecte del segon punt, aquest informe pensam que la
persona més adient per poder valorar-ho és el Fiscal Superior
de les Illes Balears, que cada any compareix en seu
parlamentària i se sotmet al control de la Comissió d'Assumptes
Institucionals. No obstant això, pensam que vostè tindrà ocasió
de demanar al Defensor del Menor, conjuntament amb la resta
de punts, sobre la situació de pobresa infantil, així com
l'assetjament escolar i el ciberbullying, quan ben aviat es lliuri
al Parlament la Memòria anual del 2021, on es facin esments
d'aquestes qüestions també, entre d'altres, i també demani la
seva compareixença, a petició pròpia, com sempre s’ha fet.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gamundí. Acabat el debat, passam a votar
l’escrit RGE núm. 7550/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

5 vots a favor i 7 vots en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

En conseqüència, es rebutja recaptar la compareixença del
director de l’Oficina Balears de la Infància i l’Adolescència, el
Sr. Josep Lluís Riera Moll, per tal de conèixer la seva valoració
respecte l’informe preliminar de la Comissió de Peticions del
Parlament de la Unió Europea i d’altres qüestions.

I.2) Adopció d’acord respecte de l’escrit RGE núm.
9717/22, presentat per tots els grups parlamentaris de la
Cambra (article 46.4), pel qual se sol·licita la
compareixença de la directora general de Provivienda, Sra.
Gema Gallardo i Pérez, i del director general d’HOGAR
SÍ, Sr. José Manuel Caballol i Bartolomé, per tal
d’informar sobre la situació del sensellarisme a les Illes
Balears.

Continuam la sessió amb el debat de l’escrit RGE núm.
9717/22, presentat per tots els grups parlamentaris de la
cambra, article 46.4, pel qual se sol·licita la compareixença de
la directora general de Provivienda, la Sra. Gema Gallardo
Pérez, i del director general d’Hogar Sí, Sr. José Manuel
Caballol Bartolomé, per tal d’informar sobre la situació del
sensellarisme a les Illes Balears.

Per a la seva defensa té la paraula el Grup Parlamentari
Unidas Podemos, la Sra. Gloria Santiago.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202208717
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LA SRA. SANTIAGO I CAMACHO:

Muy bien. El pasado 6 de octubre, todos los partidos nos
reunimos con el catedrático de Derecho Administrativo de la
Universidad Autónoma de Barcelona, Antoni Milián, impulsor
de la ley catalana sobre la atención a personas sin hogar, que
actualmente está en tramitación parlamentaria, con el objetivo
de profundizar en la realidad de las personas en situación de
sinhogarismo en las Islas Baleares. Todos los grupos de esta
Cámara solicitamos la comparecencia de la directora general de
Provivienda, la Sra. Gema Gallardo Pérez y del director general
de HOGAR SÍ.

Tanto HOGAR SÍ y Provivienda son dos entidades que
colaboran con los consejos insulares de nuestras islas. El
pasado 22 de septiembre se pusieron en marcha en el Consell
de Mallorca dos programas para fomentar la autonomía de 160
personas en situación de sinhogarismo, con la colaboración de
estas dos entidades. Un primer programa, Hay futuro, que esta
iniciativa se dirija a combatir el sinhogarismo juvenil, que se
basa en el housing first, facilitando el acceso a la vivienda, y el
segundo programa, Derecho a la vivienda, apuesta por la
atención más personalizada a través de viviendas a
comunidades de vecinas y vecinos, para personas de más de 65
años, ofreciendo un entorno seguro, independiente, comunitario
y digno también para la gente mayor. 

Vemos necesaria, por lo tanto, una ley en Baleares que
garantice la atención a las personas sin hogar y con esta
petición de comparecencia queremos conocer, de primera
mano, el trabajo y las necesidades que nos pueden transmitir
estas entidades que conocen la realidad de las personas sin
hogar en las Islas Baleares. 

Muchas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Santiago. Per part del Grup Parlamentari
Socialista, té la paraula la Sra. Bea Gamundí, per un temps de
cinc minuts.

LA SRA. GAMUNDÍ I MOLINA:

 Nosaltres subscrivim el contingut de la iniciativa, per tant,
donarem suport a aquesta iniciativa. És una iniciativa que es va
presentar per part de tots els grups parlamentaris, per tant, hi
votarem a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gamundí. Per part del Grup Parlamentari
Popular la Sra. Tania Marí.

LA SRA. MARÍ I MARÍ:

Gràcies, presidenta. El Grup Popular donarà suport a
aquesta sol·licitud de compareixença.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Marí. Per part del Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca el Sr. Joan Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

Sí, gràcies presidenta. Nosaltres també donarem suport.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Mas. Per part del Grup Parlamentari
Ciudadanos té la paraula el Sr. Gómez.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Gràcies, presidenta. Evidentment nosaltres li donarem
suport, amb el reforç fins i tot que vàrem tenir els membres
d’aquesta comissió, concretament del tema que tractam, el tema
d’habitatge i col·lectius més vulnerables; vàrem tenir una
reunió precisament amb experts sobre aquest tema i per
coherènica, per corresponsabilitat i per necessitat, nosaltres
també li donarem suport.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Gómez. Per part del Grup Parlamentari El Pi
Proposta per les Illes té la paraula la Sra. Lina Pons.

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sra. Presidenta. Com la resta de grups, vàrem
poder assistir a aquesta reunió i la veritat és que s’obre una
nova finestra de solucions o possibilitats per a aquelles
persones que no tenen llar, no és qüestió només d’habitatge,
sinó també de dignitat de la persona humana.

Per tant, nosaltres creiem que podem escoltar i molt
d’aquelles persones que ja s’han posat en marxa, acabar amb
aquest sensellarisme. Per això nosaltres hi vàrem assistir i
vàrem també signar aquesta petició de compareixença.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Pons. Per part del Grup Parlamentari Mixt té
la paraula la Sra. Patrícia Font.

LA SRA. FONS I MARBÁN:

Gràcies, Sra. Presidenta. Com a signants de la petició,
també hi donarem suport.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Font. El Grup Parlamentari VOX-Actua
Balears no és present ara. Per tant, acabat el debat, crec que
podem entendre que s’aprova per unanimitat.
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Moltes gràcies.

En conseqüència, s'acorda de recaptar la compareixença de
la directora general de Provivienda i també del director general
d'HOGAR SÍ.

II. Proposició no de llei RGE núm. 5363/22, presentada
pel Grup Parlamentari Unidas Podemos, relativa a
agilitació de la tramitació de la llei trans i LGTBI.

Passam al segon punt de l’ordre del dia, relatiu al debat i
votació de la Proposició no de llei RGE núm. 5363/22,
presentada pel Grup Parlamentari Unidas Podemos relativa a
agilitació de la tramitació de la llei trans i LGTBI. Per a la seva
defensa, per part del Grup Parlamentari Unidas Podemos, té la
paraula la Sra. Gloria Santiago, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. SANTIAGO I CAMACHO:

Muchas gracias. A lo largo de los últimos años, en las islas
Baleares se ha avanzado mucho en la protección de los
derechos fundamentales de todas las personas. La labor
legislativa para proteger a mujeres y colectivos vulnerables a
través de la igualdad y de la justicia social ha situado a esta
comunidad autónoma como ejemplo del resto de territorios de
este país.

En atención al colectivo LGTBI, se aprueba la Ley 8/2016,
del 30 de mayo, aquí en las islas, para garantizar los derechos
de lesbianas, gays, transexuales, bisexuales e intersexuales, y
también para erradicar la LGTBI-fobia. La normativa
autonómica proclama que las islas Baleares son inclusivas,
feministas y avanzan en la dirección de la protección y del
reconocimiento de la libertad y de la igualdad entre todas las
personas, y la condena más firme a las discriminaciones o
violencias que puedan ejercerse o hacerse sentir.

En el Plan estatal del 30 de junio de 2005, España hizo
historia con la aprobación de una modificación del Código
Civil en favor del matrimonio igualitario. Cuando, el 3 de julio
de este mismo año, la ley entró en vigor, España se convirtió en
el tercero de todo el mundo, en el tercer país en dar un paso tan
importante en el reconocimiento de las personas, de los
derechos de las personas LGTBI; eso abrió un camino sobre el
cual, poco a poco, gracias a la lucha de los colectivos en las
calles, se siguió avanzando en determinadas conquistas.

No obstante, a partir del 2011, coincidiendo con la entrada
en el Gobierno del Partido Popular, este progreso comenzó a
ralentizarse, como demuestran los datos del mapa y del índice
anual Rainbow Europe, que clasifica la situación legal y
política de las personas LGTBI en 49 países europeos y que,
este 2022, colocaba a España en un onceavo lugar, habiendo
caído 5 puestos en un año y 9 desde la última década. 

Según la Federación Estatal de Lesbianas, Gays, Trans,
Bisexuales e Intersexuales, en la actualidad, las principales
causas de descenso en esta lista giran en torno al
reconocimiento de las personas no binarias y al derecho a la
autodeterminación, siendo en el caso concreto de España, la
organización señala la desigualdad legislativa entre territorios

como el factor determinante para que hayan empeorado las
notas de este país.

Es que, lo que ocurre, que cada territorio cuenta con su
propia normativa, Asturias y Castilla y León, por ejemplo,
siguen sin aprobar ninguna ley autonómica en materia de
derechos LGTBI, es decir, España necesita aprobar una ley
trans y LGTBI estatal, que iguale a todas las 17 comunidades
autónomas y a las 2 ciudades autónomas.

Por si no fuese suficiente, a la parálisis legislativa se le
suma con más fuerza la irrupción de la ultraderecha en las
instituciones y la normalización de los discursos de odio, que
avalan la LGTBI-fobia. 

Es de justicia social que se complete el Acuerdo de
Gobierno y se apruebe, por fin, una ley trans después de que
esta última semana se paralizase para ampliar los plazos de
enmiendas, pero es necesaria esta ley para prevenir y eliminar
la discriminación que sufren las personas LGTBI y que se
garantice la reparación y la igualdad real y efectiva de sus
derechos, como recoge el artículo 9.2 de la Constitución.

En esta iniciativa, queremos que se reafirme el compromiso
para llevar adelante esta ley, para que salga cuanto antes y para
que, en la medida de lo posible, se aceleren -en lugar de que se
retrasen-, se aceleren los trámites para ampliar estos derechos
y, por lo tanto, ensanchar la democracia.

Esperamos que todos los grupos parlamentarios voten a
favor de esta iniciativa. 

Gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Santiago. Torn de fixació de posicions, per
part del Grup Parlamentari Popular té la paraula la Sra. Tania
Marí, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. MARÍ I MARÍ: 

Gràcies, Sra. Presidenta, senyors i senyores diputades.
Manipular i tergiversar la realitat, com fan alguns partits
polítics, comença a ser molt preocupant; parlar de paràlisi
legislativa, quan existeix una majoria progressista en aquest
parlament i també en el Congrés dels Diputats és un signe
evident que la paràlisi la provoquen els partits d'esquerres,
incapaços d’arribar a un acord en aquest tema.

Sí: a la iniciativa de Podem es parla de paràlisi legislativa,
també assenyalen a l'exposició de motius que a partir de 2011,
coincidint amb l'entrada en el Govern del Partit Popular, aquest
progrés va començar a alentir-se. Sempre podran atacar,
sempre ho fan, i sempre podran atacar al Partit Popular però,
sap quina és la realitat, Sra. Santiago? Saben què deia, fa un
mes, la Sra. Carmen Calvo, socialista i companya de govern del
seu partit? “La Ley trans -la seva llei, la Llei de Podem- puede
destrozar tota la legislación de igualdad” -destrozar la
legislación de igualdad-,  ho diu una socialista, no ho diu el
Partit Popular. 
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Qui paralitza l'aprovació d'aquesta llei són els seus socis de
govern; qui paralitza la seva iniciativa és el Partit Socialista,
que fa dos dies va tornar demanar l'ampliació de presentació
d'esmenes. No s'enganyin ni vulguin enganyar, qui ho té aturat
és el Sr. Sánchez.

Tenen en contra els moviments feministes, tenen en contra
els pediatres, tenen en contra els psiquiatres, tenen en contra els
col·lectius mèdics i científics, i encara -encara- haurem de
sentir que, si no surt endavant, és culpa del Partit Popular. Per
favor, un poc de rigor, serietat i siguin conseqüents amb els
socis que vostès han triat i amb els socis que a vostès els han
traït. 

També som conscients del problema que té ara mateix el
Partit Socialista, el que no entenem és com el president
Sánchez aprova lleis en el Consell de Ministres o dona el
vistiplau a projectes o avantprojectes de llei, per trametre a la
Cambra i, després, crear l’aparent cisma entre la coalició de
govern.

La proposta que avui presenta Podem és una proposta que
divideix, com he dit, el moviment feminista, divideix els partits
de govern i divideix el Partit Socialista, fins i tot, com també he
dit, una part del Partit Socialista que alerta que aquesta norma
pugui destrossar la legislació d'igualtat que existeix a Espanya,
com ja va advertir l’exvicepresidenta del Govern, la Sra.
Carmen Calvo. 

Les grans lleis, els grans canvis, han de sortir del consens
per ser útils i per ser duradores i aquesta llei no ha aconseguit
el consens ni entre els socis del seu govern.

Ja per acabar, la pregunta que avui ens fem, és si el Partit
Socialista de Francina Armengol avui estarà al costat de
Sánchez o estarà al costat dels seus socis de Podem.

Gràcies, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Marí. Per part del Grup Parlamentari
Ciudadanos té la paraula el Sr. Juan Manuel Gómez, per un
temps de cinc minuts.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Gràcies, presidenta. I la meva intervenció i posicionament
l’estructuraré en tres temes, en tres epígrafs: un, la situació en
què es troba el col·lectiu afectat i interessat per aquesta llei; un
altre, els antecedents en tema normatiu que duim a debat en
aquesta legislatura, sobretot, el que pertoca al Congrés; i tres,
la situació política, la situació amb què es troba la tramitació
d'aquesta llei, que és objecte que vostès, Podemos, Unidas
Podemos, plantegin impulsar-la amb terminis i accelerar la seva
tramitació.

Espanya és a l’onzena posició en el rànquing de drets
LGTBI, segons informa Ilga Europe que classifica aquesta
situació legal i política de les persones del col·lectiu LGTBI a
49 països. Mostra a més, Espanya, una tendència descendent en
aquest informe, i ha baixat 4 punts. Una de cada quatre dones

lesbianes, bisexuals o trans ha sofert discriminació per
LGTBIfòbia a l'àmbit laboral.

I ara els parlaré, evidentment, del compromís que té el
nostre grup parlamentari i, per tant, nosaltres no ens negarem
mai, mai, que es tramiti una llei, que es millori una llei, una
situació de dispersió normativa i que no tengui en el centre de
l'interès general, sobretot, les persones LGTBI, lesbianes, gais,
bisexuals, transsexuals, intersexuals, etc., en la protecció de la
seva situació, la seva realitat i els seus drets i orientació sexual,
i expressió.

I així ho vàrem fer en el 2020, amb una proposició de llei,
una proposició de llei presentada al Congrés dels Diputats i que
encara -2020 eh?, abril de 2021- es troba en presa de
consideració per la Mesa del Congrés. Es va qualificar i està
pendent d'aquesta tramitació, un any.

I ara tenim presentada al Congrés una llei que, mirin,
segons..., ja és més que públic, la confrontació dins el mateix
Govern, la confrontació dins el mateix... un dels mateixos
partits del Govern, debat intern, quan, a més a més, s'ha ampliat
el termini de tramitació, no compartit evidentment per un dels
socis d’aquest govern, del Govern d'Espanya, per Unidas
Podemos, s'ha ampliat el termini de tramitació d'esmenes.

I quin és el nostre posicionament? Evidentment, vist aquest
panorama, exigir -exigir- que l’interès i el protagonista siguin
les persones afectades i no s'utilitzi com a eina de confrontació
política entre els mateixos socis de govern, sigui per una guerra
interna dins el Partit Socialista o sigui entre Podemos i el Partit
Socialista. 

Per això nosaltres entenem que s'ha de tramitar aquesta llei,
no corrensos, amb tots els informes preceptius i
compareixences d'experts i de les persones, dels col·lectius
afectats que pertoca, i, evidentment, i és legítim, nosaltres ens
vàrem abstenir perquè no donarem suport mai a una esmena a
la totalitat a una llei que reconeix drets i que ha d'avançar en
drets i sobretot en protecció d’aquest col·lectiu. 

No oblidem tampoc que aquest col·lectiu es troba afectat
per una taxa de suïcidi elevat, per taxes de desocupació també
que l’afecten i discriminació dins l'àmbit laboral. 

Per tant, l'objecte i l'interès han de ser el col·lectiu i el
benestar d'aquests... i els drets d'aquestes persones, però
sobretot lluitar contra l'exclusió i contra la LGTBIfòbia a què
estan sotmesos especialment les persones trans. 

I per això nosaltres no hi donarem suport, no ens oposarem,
evidentment, a la tramitació de la llei, però entenem que
aquesta llei ha d’anar amb totes les garanties, ha d'anar amb
tota la tramitació i amb tota la cura que pertoca una llei
d'aquesta transcendència i, evidentment, com pertoca i sobretot,
hauria de ser entre els mateixos socis del Govern d'Espanya el
major consens possible. 

Per tant, no són procediments que s'hagin de dur per via
d'urgència, com s'ha pretès en aquesta llei. S'han incorporat els
informes preceptius, i és una norma que hauria d'estar tramitada
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sense cap pressa, com es pretén fer aquí. Per tant, el nostre vot
serà d'abstenció.

Però també vull aprofitar per cridar a la responsabilitat
d'aquells grups que encara no reconeixen els drets que tenen les
persones LGTBI, en l'amplitud de drets i de protecció, però
sobretot la lluita contra l’LGTBIfòbia com pertoca o que
manegen llenguatges i conceptes que no són, ni molt manco, els
que el mateix col·lectiu considera que se’ls ha de tractar i,
evidentment, encara es manegen conceptes amb aquestes
persones i mesures que es tracten d'aplicar, que són del tot fora
d'un context d'un estat de progrés i democràtic com és l'Estat
espanyol.

Per tant, li he d'anunciar, Sra. Santiago, que nosaltres ens
abstindrem en aquesta iniciativa.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Gómez. Per part del Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca té la paraula el Sr. Joan Mas, per un temps de cinc
minuts.

EL SR. MAS I TUGORES: 

Sí, gràcies, presidenta. Nosaltres votarem a favor de la
iniciativa. Ja a la legislatura passada vàrem participar
activament, tal com diu l'exposició de motius, en la feina, en la
gran feina que es va fer en aquest parlament quant a la Llei de
drets del col·lectiu LGTBI, i creiem que és imprescindible que
l'Estat espanyol es banyi en aquest aspecte i des del Congrés
dels Diputats es tiri endavant aquesta llei, que ja ha passat un
primer filtre, el del Consell de Ministres, hi ha un acord prou
ample, per tant, no veiem per què no s'hagi de tirar endavant.

Una llei que jo entenc que de qualque manera no acaba
d'agradar als sectors més conservadors de la societat i de la
política espanyola, però que és normal, és a dir, és una llei
nova, una llei moderna, una llei que en molts dels seus aspectes
romp, és una llei rompedora, per tant, és normal que als sectors
conservadors no els agradi i, per això precisament, també, és un
bon motiu per tirar-la endavant.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Mas. Per part del Grup Parlamentari
VOX-Actua Baleares no ha vengut ningú avui horabaixa. Per
part del Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears
té la paraula la Sra. Lina Pons, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, presidenta. Nosaltres votarem a favor d'aquesta
iniciativa, tot i que reconeixem que la tramitació de la norma ha
estat molt polèmica, perquè ha estat complexa, complexa en
l'articulat, en la tramitació, en el debat i les tensions que s'han
pogut generar.

Ja s’ha superat, això sí, la fase de les esmenes a la totalitat,
que es varen rebutjar, recordam, això va ser dia 6 d’octubre, i
ara toca discussió i debat d'esmenes parcials.

Nosaltres hi votam a favor. Sabem que quan es parla d'una
norma i parlam de via d'urgència gairebé és un eufemisme. És
a dir, això haurà de passar el procés que haurà de passar, haurà
de passar i veure, estudiar a fons les esmenes que s'hagin pogut
presentar per part de tots els partits polítics i, per tant, creiem
que té encara un llarg i assenyat -esperam- recorregut fins a la
seva aprovació. 

Nosaltres creiem que així és, que no s’accelerarà el procés
per molt que nosaltres ho demanem, però, en qualsevol cas, el
que sí tenim clar és que per nosaltres no quedarà.

Tenim clar des del Grup Parlamentari El Pi que necessitam
una llei estatal que garanteixi d'una vegada per totes el principi
d'igualtat i la no discriminació per raó d'orientació sexual, així
que el nostre vot serà favorable.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Pons. Té la paraula per part del Grup
Parlamentari Mixt la Sra. Patrícia Font, per un temps de cinc
minuts.

LA SRA. FONT I MARBÁN:

Gràcies, Sra. Presidenta. Vagi per endavant que nosaltres
també donarem suport a aquesta iniciativa.

Jo avui els venc a parlar com a feminista, feminista que no
entén aquestes reaccions que hi ha en alguns sectors feministes
de rebutjar aquesta llei. A més a més, com a membre del Partit
MÉS per Menorca, Nel Martí va ser precisament un dels
impulsors de la Llei LGTBI que es va aprovar la passada
legislatura. 

Nosaltres pensam..., evidentment és un col·lectiu de
persones que viu contínuament sotmès a l’estigma i a la
discriminació. Pens també que el moviment trans ha ajudat
moltíssim al moviment feminista amb manifestacions, en tot el
seu camí. 

Jo pens que el feminisme ha de ser inclusiu i divers, i tot el
que siguin lleis que millorin les condicions de vida de les
persones, és que no puc entendre com algú s’hi pot oposar, i
més en un moment d’auge de l’extrema dreta que contínuament
vol negar els drets de les persones. 

Queda clar, llavors, que nosaltres el que defensam és
l'existència i la dignitat humanes, així que, evidentment, tot el
nostre suport a aquesta iniciativa.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Font. Per part del Grup Parlamentari
Socialista té la paraula el Sr. Joan Ferrer, per un temps de cinc
minuts.

 



ASSUMPTES SOCIALS, DRETS HUMANS I ESPORTS / Núm. 87 / 27 d'octubre de 2022 1351

EL SR. FERRER I RIPOLL:

Gràcies, Sra. Vicepresidenta. En una recent entrevista a
l'expresident Rodríguez Zapatero, es recordava que vivim en un
país divers, plural, obert, tolerant i respectuós, un país on tenim
un passat recent on s’humiliava i s’agredia impunement al
col·lectiu LGTBI.

Ara, després de l'aprovació del matrimoni igualitari a l'any
2005 i de la modificació registral de sexe a l'any 2007, que es
perfeccionable i que ocupa la iniciativa que tractam avui,
constatam que la lluita pels drets és permanent i que cal sempre
combatre els espais de discriminació. Sempre queden nous
drets per conquerir, noves dignitats per restablir.

“És la història dels drets”, continuava Zapatero, “cada nou
aturat obre la porta a nous drets. La conquista dels drets és
infinita. El progrés moral no té límits.”

Ara ni PP ni VOX varen estar a l'alçada del país que diuen
representar, alimenten discursos d'odi contra aquells que no
entren dintre dels paràmetres mentals o de la seva falsa moral.
És per això que varen optar per una crítica destructiva quan la
llei objecte d'aquesta iniciativa va ser debatuda a principis
d'octubre en el Congrés dels Diputats. Presentaren dues
esmenes a la totalitat obviant que la llei està conformada per un
total de 78 articles i moltes més disposicions, entre els quals
iniciatives per evitar la discriminació de les persones LGTBI en
l'àmbit administratiu, el laboral, en l'àmbit de la salut,
l'educació, la cultura, l'oci, l'esport, la publicitat, en mitjans de
comunicació, la família, la infància, la joventut, l'acció exterior
i la protecció internacional, i també mesures específiques per
al col·lectiu trans, entre les quals promoure ajudes per
incentivar la igualtat d’aquest col·lectiu, mesures dins l'àmbit
laboral, que ja sabem que el col·lectiu trans pateix unes
elevadíssimes taxes de desocupació i de manca d'inserció
laboral i social, i també mesures per la seva salut i també dins
l'àmbit educatiu, i després també mesures contra aquelles
persones, institucions o partits que vulnerin els drets de les
persones LGTBI.

I, per tant, s’estableix tot un capítol d'infraccions i sancions
per perseguir aquells que es dediquen a agredir amb paraules
o amb accions el col·lectiu LGTBI. 

Per tant, m'agradaria recordar que la llei de la qual parlam
avui no és un sol article, que és l'article aquest famós de
l'autodeterminació de gènere, n’hi ha molts més. Per això,
m’hagués agradat escoltar per part del Partit Popular, quan deia
allò de fets, no paraules, que es deixassin anar d’aquestes
polèmiques estèrils i que ens hagués pogut explicar a aquesta
cambra per què varen presentar una esmena a la totalitat
d'aquests més de 72 articles i disposicions quan realment han
parlat d'un.

Per tant, jo no sé si varen aprofitar aquesta polèmica, que
no és seva, per dissimular la seva tradicional homofòbia
institucional. El Partit Popular ha votat contra el matrimoni
igualitari, el va dur al Tribunal Constitucional fins que aquest
el va tombar, no el varen retirar a cap moment, però així i tot
varen tenir càrrecs que es casaren sota l'empara d'aquesta llei,
l’aprofitaren, però ells consideraven que no era bona per a la

resta d'Espanya, era allò de fes el que jo dic, però no facis el
que jo faig. 

També varen votar en contra de garantir la salut sexual i
reproductiva de les dones. Varen votar en contra de protegir les
dones que acudeixen a exercir el seu dret a l'avortament i que
són assetjades abans d'entrar a les clíniques. Per tant, es rentin
la boca abans de parlar dels drets de les dones, per favor.

I també votaren en contra de la llei Zerolo que dotava de
drets moltes minories d'aquest país.

Es camufla, doncs, en aquest vot en contra a la totalitat un
rebuig més que clar contra el col·lectiu i que, a més, vostès el
que han fet és deixar-se endur per una polèmica o aprofitar
aquesta polèmica per dissimular la seva negativa. 

La nova llei LGTBItrans va en la línia de les recomanacions
emeses per organismes internacionals, la mateixa OMS o també
la mateixa Comissió Europea, vull recordar les paraules de la
presidenta de la Comissió, Ursula von der Leyen, que va dir:
“no descansaré a l'hora de construir una unió d'igualtat, una
unió en la qual tots puguem ser com som i estimar a qui
estimam sense por a la recriminació o a la discriminació,
perquè ser tu mateix no és qüestió d'ideologia, és la teva
identitat i ningú no podrà mai arrabassar-te-la”. Són
declaracions d'una membre del Partit Popular Europeu. Fixi’s.

Miri, nosaltres, el Grup Socialista al Congrés, ja ho ha
manifestat, el dilluns registraran les esmenes amb les quals
volem millorar el text, no s’afectarà el nucli de
l'autodeterminació de gènere, i, per si quedaven dubtes,
recomanaria al Partit Popular, que vol votar en contra d'aquesta
iniciativa, que es llegeixi l'estratègia per a la igualtat de les
persones LGTBI emesa també per la Comissió Europea i
remesa al Parlament Europeu, al Consell d'Europa i al Consell
Econòmic i Social aquí on posa, a més, que els requisits per
assolir l’autodeterminació...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Ferrer, ha d’acabar.

EL SR. FERRER I RIPOLL:

... -vaig acabant-, no hauran de violar les normes dels drets
humans ni hauran de seguir patologitzant la transexualitat.
Recoman, per tant, llegir i no sumar-se a polèmiques estèrils en
comptes del que haurien de fer vostès, que és donar suport al
col·lectiu. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Ferrer. Per contradiccions, per part del Grup
Parlamentari Unidas Podemos, té la paraula la Sra. Gloria
Santiago, per un temps màxim de cinc minuts.
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LA SRA. SANTIAGO I CAMACHO: 

Muchas gracias. Bueno, primero, dar las gracias a los
grupos parlamentarios que sé que se suman a esta iniciativa.

En segundo lugar, quería decir que el Partido Socialista, el
Grupo Partido Socialista, ya ha defendido y ha quedado clara
cuál es la postura. 

Yo, Tania, la verdad que, evidentemente, como
comprenderá no voy a responder por Carmen Calvo, solo
faltaba. Bueno, pues han tenido su turno y creo que ha quedado
bastantee claro. A mí me han convencido, vamos a ver qué pasa
el lunes.

Por lo que yo sí respondo es por el grupo parlamentario por
el que yo he registrado esta iniciativa, Unidas, Podemos,
solamente, ahora mismo solo respondo por ese grupo
parlamentario, en concreto por el ministerio que está llevando
a cabo esta ley trans. El caso, en general, es que yo respondo
por la ampliación de derechos, yo no respondo por el Partido
Socialista ni por lo que diga Carmen Calvo.  

Ustedes realmente, como ha dicho, pero lo quiero recordar,
votaron en contra del matrimonio igualitario, votaron en contra
del aborto, han sido, además, los últimos en sumarse al tema
del feminismo, al tema de la igualdad. Yo recuerdo a Aznar
decir rotundamente que el Partido Popular nunca iba a ser
feminista, mientras metía un bolígrafo en el escote de una
periodista, y esas personas, dos personas de esta comisión que
han aplaudido contra la mesa hoy cuando usted hablaba de
igualdad y tal, estaban cuando..., igual estaban cuando Aznar,
pero sí estaban cuando Casado y cuando Casado decía que el
feminismo era ideología de género, lo mismo que ahora dice
VOX. 

Ustedes se han sumado al carro del feminismo por
oportunismo realmente, ustedes no tienen nada a favor de él
más allá que una declaración de contenido, y no seré yo quien
rechace, cierre las puertas de una mujer que se considera
feminista. Yo creo que voy a dar siempre la bienvenida y este
grupo parlamentario siempre va a dar la bienvenida a una mujer
que se declare feminista, pero sí va a venir usted a decir que es
feminista, pero después va a recortar derechos a las mujeres,
pues entonces ya es otra cosa, ahí no nos vamos a entender; a
ver si es que su declaración de feminismo, además de una
simple declaración de contenido, tiene que ver con la defensa
realmente de las mujeres, que es de lo que se trata el
feminismo, no solamente de decirlo. 

El caso es que, bueno, muchas gracias a todos los que han
votado a favor. Creo que es importante que quede resumido
esto en una frase: los avances sociales nunca tendrán la marca
de la derecha. 

Gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Santiago. Acabat el debat, passam a votar la
Proposició no de llei RGE núm. 5363/22.

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

Són 8 vots a favor, 3 vots en contra i 1 abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA: 

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 5363/22, relativa a agilitació de la tramitació de la
Llei trans i LGTBI.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
Gràcies.
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